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Když nás Pán Bůh povolává ke spolupráci na svém díle, otevírá nám tím naprosto 

nové možnosti. Nové možnosti smysluplného naplnění našich životů. V takové 

situaci se nám otevírá cesta, o které jsme dříve nevěděli, nebo jsme ji neviděli tak 

jasně. Bůh nám staví před oči nové životní cíle, ukazuje nám, co z nás chce udělat 

On. Ve chvíli povolání tím sice ještě nejsme, ale když následujeme jeho hlas, tak 

se z nás pak to něco opravdu stává. Elíša se měl stát prorokem, nástupcem Elijáše. 

Učedníci se měli stát rybáři lidí, tedy těmi, kdo budou hlásáním evangelia 

přivádět lidi k víře v Krista. V biblických vyprávěních o povolání ke službě 

můžeme vícekrát vidět zajímavou věc. Boží povolání zastihuje člověka v situaci, 

kdy se věnuje nějaké své všední práci. Mojžíš byl povolán, když pásl ovce svého 

tchána (Ex 3,1-12). Gedeón v tajnosti mlátil pšenici (Sd 6,11-19). Elíša oral. A 

Šimona s Ondřejem a syny Zebedeovy zastihl Pán Ježíš při výkonu jejich 

rybářského povolání. Bůh všechny tyto lidi oslovil při jejich běžné práci. To je 

něco, co můžeme prožít i my. Právě uprostřed konání našich běžných 

každodenních úkolů, při výkonu našeho zaměstnání. Tam nás Bůh může oslovit, 

může nás povolat. Takové je působení Ducha svatého v našich životech. To On 

nám dává zaslechnout Boží hlas, hlas Pána Ježíše Krista. A zároveň nás inspiruje. 

Ukazuje nám, jaké konkrétní kroky bychom mohli činit, a kým bychom se při 

tom mohli stát. 

 

Když nás Bůh povolává, staví nám před oči nějaký nový a ušlechtilý cíl. V 

případě Elíši to bylo vyjádřeno symbolicky beze slov. Elijáš přes něho přehodil 

svůj plášť, čímž Elíšu označil za svého nástupce v prorockém úřadu. Učedníkům 

Pán Ježíš řekl, že z nich udělá rybáře lidí. Toto přirovnání Pán Ježíš patrně zvolil 

v souvislosti s jejich profesí. Dosud byli rybáři ryb, Ježíš měl pro ně ale slavnější 

práci. Měli lovit lidi do sítě Božího slova, a tak je zachraňovat z hlubokého moře 

hříchů a záhuby. Měli se stát zvěstovateli evangelia, kteří povedou lidi k víře v 

Krista. Měli lovit lidi pro život věčný. Výraz “rybáři lidí” prý používali i řečtí a 

římští filozofové. Popisovali jím člověka, který se snažil zachytit jiné pomocí 

vyučování a přesvědčování. Učení filozofů a učitelů bylo “návnadou”, na kterou 

chytali následovníky. Jak Elíša, tak učedníci byli tedy povoláni k něčemu novému 

a vzácnému. Nebylo jim řečeno, že mají něco opustit. Obsahem oslovení nebylo, 

co nemají dělat, nýbrž pozvání k cestě za novým krásným cílem. Takovým 

způsobem nás Pán Bůh motivuje. Dává nám před oči nové a krásné cíle. Ukazuje 

nám, kým se pod jeho vedením můžeme stát. V obou případech šlo o cíle, které 

povolaní nemohli uskutečnit sami. Mohli na jejich uskutečnění pouze 
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spolupracovat tím, že uposlechli povolání a následovali toho, kdo je povolal. S 

námi je to stejné. Nemůžeme sami ze sebe vytvořit něco nového. To dokáže pouze 

Bůh. Avšak můžeme na tom s Bohem spolupracovat tak, že jeho povolání budeme 

následovat, činit konkrétní kroky, ke kterým nás vede. 

 

Opuštění dosavadních životních okolností se v obou příbězích děje jaksi 

samozřejmě. Není v tom nic křečovitého. Povolaní si nedělají hlavu z toho, že 

něco opouštějí. Opuštění staré náplně života přirozeně vyplývá z následování 

Božího hlasu. Rybaření bylo v té době v Galileji dobrou živností. Rybáři nepatřili 

k nejbohatším lidem, ale také netrpěli chudobou. Pokud jde o majetkové poměry, 

nacházeli se někde uprostřed. Taková střední třída. Učedníkům se v jejich 

živnosti zřejmě dobře dařilo (sr. Mk 1,20). Neopustili ji proto, že by měli v 

podnikání vážné problémy. Tím spíš je pozoruhodné, jak samozřejmě svou práci 

opustili a vydali se za Ježíšem. Pokud prožíváme úzkost při pomyšlení na to, co 

bychom kvůli Kristu mohli ztratit, bývá to signál, že mezi námi a Kristem něco 

není v pořádku. Naše pozornost se nezdravě soustředí hlavně na věci, o které 

bychom mohli přijít. Možná si dokážeme s vypětím sil i mnohé odříct, ale vnitřně 

je nám to líto. Důvodem může být, že jsme neslyšeli opravdové Boží povolání. 

Možná jsme uskutečňovali pouze nějaké lidské představy. Ať už naše vlastní, 

nebo někoho jiného. Avšak následování opravdového Božího povolání je pro nás 

uvolňující. Samozřejmě ne bezproblémové. Ale také ne křečovité. Pravé Boží 

povolání můžeme ochotně následovat, poněvadž s ním vnitřně souzníme. Pod 

vlivem Ducha svatého vidíme, jak vzácné je to, k čemu nás Bůh povolává. 

 

Boží povolání nám tedy otevírá možnost nového naplnění života, možnost 

spoluúčasti na Božím díle. Boží povolání můžeme prožít během všedních dnů, 

při své běžné práci. V takové chvíli nám Bůh staví před oči nové krásné životní 

cíle, ukazuje nám, co z nás chce udělat. A tento nový výhled nám umožňuje činit 

nové kroky a naprosto přirozeně a bez křeče opouštět dosavadní náplň našich 

životů. Nemůžeme se takto povolat sami. Nemůžeme takto povolat ani nikoho 

jiného. Můžeme však být vůči Božímu povolání otevřeni jak u sebe, ta i u 

druhých. Můžeme si tohoto Božího povolání vážit a ve svých životech se podle 

něho řídit. Z dlouhodobého hlediska toho jistě nebudeme litovat. Vždyť Boží 

povolání nám otevírá novou a krásnou životní cestu! 


